

Cite as: Zhang JC, Ye S, Li CW, et al. Effect progress of complement system in neural repair after spinal cord injury [J].

Chin J Clin Res, 2024, 37(5):670-673.

DOI: 10.13429/j.cnki.cjcr.2024.05.004

Effect progress of complement system in neural repair after spinal cord injury

ZHANG Jiacheng*, YE Shuang, LI Congwen, XUE Huai, XU Tie, LIU Xiao

*Xuzhou Medical University, Jiangsu, Xuzhou 221004, China

Corresponding author: LIU Xiao, E-mail: docliuxiao@163.com

Abstract: Spinal cord injury has the characteristics of high mortality and disability rates, and the treatment of spinal cord injury has been a worldwide problem. With the deepening of spinal cord injury research and the advancement of treatment methods, the survival rate of patients has improved, but the clinical efficacy is still not ideal. New research has found that the immune response is involved in the entire process of pathological changes and regeneration and repair after spinal cord injury. Among them, the complement system plays an important role in the occurrence and development of spinal cord injury. This article mainly reviews the role of the complement system in secondary spinal cord injury and regeneration and repair after spinal cord injury, including the double-edged sword effect of the complement system, the impact of the complement system on axonal regeneration and synaptic maintenance, and possible signaling pathways, with a view to improving the treatment of spinal cord injury, providing new treatment ideas.

Keywords: Spinal cord injury; Complement; Nerve regeneration; Axonal regeneration

Fund program: Xuzhou Municipal Health Commission, Pengcheng Yingcai-Medical Young Reserve Talent (XWRCHT20220035); Key Project of Medical Science and Technology Innovation Project of Xuzhou Municipal Health Commission (XWKYHT20230055)

1 Overview of spinal cord injury

Spinal cord injury refers to damage to the integrity of the spinal column structures due to various causes such as trauma, tumor compression, lumbar tuberculosis, etc. This includes damage to the vertebrae, intervertebral discs, ligaments stabilizing the spine, and muscles surrounding the spine, leading to impairment of the neural structures within the spinal canal (including the spinal cord and nerve roots) and their functions. This results in disorders of spinal cord functions such as movement, sensation, reflexes, etc., below the level of injury [1]. Traumatic injuries, such as those from traffic accidents and falls from heights, are the primary causes, with fewer reports on the specific etiology of non-traumatic spinal cord injuries [2]. Globally, the incidence of traumatic spinal cord injuries ranges from 236 to 4,187 per million population, with rates in China ranging from 14.6 to 60.6 per million [3]. Spinal cord injury imposes a heavy economic burden on families and society [4-5].

The spinal cord injury is divided into primary and secondary injuries. The former primarily refers to mechanical damage to the spinal cord caused by external forces, which is usually irreversible. Secondary injury is the result of cellular responses to primary injury, characterized by a cascade of secondary injury reactions such as ischemia, apoptosis promotion, inflammatory cell infiltration, and excitotoxicity [6]. The complex cascade of inflammatory reactions following secondary injury is a key factor determining the extent of damage and patient prognosis [7]. Therefore, current research mainly focuses

on improving the post-spinal cord injury inflammatory and immune microenvironment.

Currently, there are many treatment methods for spinal cord injury patients, including timely surgical decompression and fixation, local application of methylprednisolone, neurotrophic drug therapy, stem cell transplantation, and comprehensive measures to prevent complications [8-10]. Acute spinal cord injuries are mainly treated through surgical intervention to limit the extent of injury and minimize secondary damage, but decompression surgery also entails significant risks [8]. Furthermore, because the functional reconstruction during the recovery period determines the patient's prognosis and quality of life, corticosteroids can prevent secondary injury after spinal cord injury by decreasing oxidative stress, enhancing impulse conduction, improving blood flow, reducing oxidative stress, and regulating immune responses to protect the spinal cord's structure, thereby aiding in maintaining spinal cord ultrastructure stability. Neurotrophic factors are molecules that control neuronal growth, survival, proliferation, and differentiation, playing a crucial role in regulating immune responses and autoimmunity [11-12]. Clinical trials over the past decade have demonstrated the feasibility and long-term safety of transplanting stem cells into injured spinal cords. Additionally, as research progresses, the use of biomaterials to enhance cell transplantation effectiveness provides a feasible direction for future spinal cord injury treatment [13]. However, due to the complex pathophysiological mechanisms of spinal cord injury, these treatment methods still have a long way to go before achieving satisfactory clinical outcomes.

Zhao *et al.* [14] through high-throughput sequencing of spinal cord tissue cells in spinal cord hemisectioned mice found that 24 complement components, including Clq, C3, C5, and MAC, were upregulated 72 hours after spinal cord injury. qPCR results also showed a corresponding increase in the mRNA levels of these complement components, indicating an increase in the expression levels of the complement system during the acute phase of spinal cord injury. Previous studies by our research group have also found a significant increase in serum C1QB level in spinal cord injury patients compared to simple spinal fractures patients, and C1QB level was closely related to the severity of spinal cord injury, suggesting that serum C1QB may be a potential serological marker for spinal cord injury [15].

2 Complement System

2.1 Complement and complement system

Complement is a group of proteins present in normal human and animal sera and tissue fluids, which exhibit enzymatic activity upon activation. The complement system consists of over 50 secreted proteins and membrane-bound proteins, which exert their functions through highly ordered interactions. Complement cascades are key components of the innate immune system, rapidly supplementing and efficiently identifying and clearing pathogens through cascading enzymatic reactions, while also promoting tissue repair. Under pathology conditions, dysregulation of the complement cascade can lead to chronic inflammation, persistent pain, and neurological dysfunction. Increasing evidence suggests that the complement system plays important roles in central nervous system development, maintenance, and restoration of homeostasis, as well as in regulating neuronal plasticity [16-20]. Recent studies have found that complement protein C1Q can promote the migration and repair of neural stem cells by mediating receptors on the surface of neural stem cells [21]. These studies confirm the significant role of the complement system in the occurrence and development of spinal cord injury, clarifying its relationship with the pathophysiological mechanisms of spinal cord injury and bringing new hope for the treatment of this debilitating disease.

2.2 Activation pathways of the complement cascade

The activation pathways of the complement cascade include the classical pathway, the lectin pathway, and the alternative pathway. Among them, C3a and C5a are two core effector molecules in the activation pathways, and their receptors play important roles in brain development and neuroplasticity. The receptor for C3a is C3aR, and there are two receptors for C5a: one is C5aR1, a G protein-coupled pro-inflammatory receptor expressed on

myeloid-derived cells; the other is C5aR2. The C3a-C3aR axis plays an important role in neuronal migration, while the C5a-C5aR1 axis regulates the proliferation and differentiation of progenitor cells, which are also crucial in human embryonic brain development [22].

3 Complement system and spinal cord injury

3.1 The dual role of the complement system

The complement pathway participates in the body's defense responses and immune regulation and also mediates inflammatory responses after central nervous system injury. The neuroinflammation after central nervous system injury is the result of activation of the innate immune system, mediated by cytokines and chemokines released by astrocytes, microglia, endothelial cells, and immune cells from peripheral sources [23]. Additionally, primary central nervous system injury can activate the complement pathway. The inflammation and immune responses mediated by complement pathway activation are central components of secondary injury, and complement cascades are critical components of the inflammatory response after secondary injury. Relevant experiments have shown that Clq, C4, factor B, MAC, and others are deposited in neurons and oligodendrocytes in the spinal cord injury area, and the staining of Clq and factor B in axons is particularly significant, indicating their possible correlation with axonal degeneration or demyelination reactions after spinal cord injury [24]. Studies have found that inhibiting the activation pathways of complement can reduce the area of inflammatory invasion, decrease inflammatory cells and factors, and improve motor function in animal models [25]. As mentioned earlier, the inflammatory response induced by spinal cord injury is an important factor in secondary injury, with complement pathway activation playing a crucial role in the occurrence of inflammation [26-27].

However, research has shown that the complement system induces inflammatory cascades in spinal cord injury models and plays a role in promoting injury repair. Beck *et al.* found that 14 days after spinal cord injury in rats, administration of a C5aR antagonist increased demyelination of neurons, infiltration of macrophages, and activation of microglia in the spinal cord injury area, exacerbating motor function and histopathological damage [28]. Benavente *et al.* [21] found that complement protein C1Q can promote the migration and repair of neural stem cells by mediating receptors on the surface of neural stem cells, improving motor function in rats. Components of the innate immune system can alter the fate and migration of human neural stem cells (hNSCs). Similarly, research has found that when treating spinal cord injury with C1Q+C3a, the PI3K/AKT pathway is activated, promoting the growth of hNSCs toward the center of spinal cord injury. Migration of hNSCs was not induced when the PI3K/AKT pathway

was blocked, and the addition of C1Q Ab and C3a Ab inhibited the migration of hNSCs [29]. Therefore, the complement pathway has a dual role in spinal cord injury. On the one hand, complement activation can exacerbate secondary injury of spinal cord injury; on the other hand, complement activation can promote injury repair at certain stages of spinal cord injury.

3.2 Complement system affects axon regeneration and synaptic maintenance

The inflammatory response following spinal cord injury is mediated by a variety of cells and proteins, which have diverse, overlapping, and sometimes opposing roles in histological and behavioral recovery. Although complement components have been associated with axons and myelin phospholipids after spinal cord injury, current research has only confirmed that complement proteins can promote neural repair and motor function recovery by activating surface mediators of neural stem cells. However, whether complement proteins directly influence axon growth or neuronal cell regeneration remains unclear. As the injury transitions from acute to chronic phases, persistent inflammatory stimuli and apoptosis of necrotic cells leave behind multiple microcavities, whose fusion further restricts axon regeneration and cell migration. These microcavities consist of a dense network woven by astrocytic processes and deposits of chondroitin sulfate proteoglycans (CSPGs), forming a physical and biochemical barrier to neural axon growth and regeneration, ultimately forming tough scars [30]. It has been reported that complement C1Q plays a crucial role in axon growth and spinal cord injury-induced axon regeneration *in vitro*. Studies have found that C1Q can increase axon length on myelin. Subsequent protein and molecular analyses revealed a direct interaction between C1Q and myelin-associated glycoprotein (MAG) in myelin, leading to reduced activation of growth-inhibitory signals in neurons [31]. Peterson *et al.* [32] conducted a study involving dorsal hemi section with peripheral reflex condition damage, and found that at 6 weeks post-injury, spinal sensory axon regeneration increased twofold in C3 (-/-) mice compared to wild-type C3 (+/+) mice. *In vitro* experiments showed that adding C3 to myelin phospholipids increased myelin phospholipid-mediated neurite growth inhibition and neuronal loss by twofold compared to using myelin phospholipids alone. ELISA experiments showed that myelin phospholipase cleaved C3 into active fragments. Adding purified C3b to cultured neurons resulted in C3b exhibiting growth inhibition, neurotoxicity, or anti-adhesive activity. These data suggest that C3 inhibits neurite growth and neuronal viability *in vitro* and inhibits axon regeneration *in vivo*. These studies demonstrate that complement proteins indeed promote axon and neuronal regeneration *in vitro*, but given the complex physiological effects within the human body, further research is needed

to understand the role of complement proteins in neural regeneration *in vivo*.

4 Summary and outlook

This review summarizes the current research status of the complement system in the pathogenesis of spinal cord injury and suggests that complement proteins may be key therapeutic factors for improving motor function recovery and neural repair after spinal cord injury. Previous studies have found that C1QB may be a potential serum biomarker for spinal cord injury. However, whether complement proteins can promote spinal cord repair and regeneration remains to be verified. Therefore, future research will continue to explore the positive effects of complement proteins on the prognosis of spinal cord injury and conduct a series of clinical and basic research to provide a theoretical basis for further exploration.

Conflict of Interest None

References

- [1] Gilbert EAB, Lakshman N, Lau KSK, et al. Regulating endogenous neural stem cell activation to promote spinal cord injury repair[J]. *Cells*, 2022, 11(5): 846.
- [2] Chen CD, Qiao X, Liu W, et al. Epidemiology of spinal cord injury in China: a systematic review of the Chinese and English literature[J]. *Spinal Cord*, 2022, 60(12): 1050-1061.
- [3] Hu YP, Li LX, Hong BX, et al. Epidemiological features of traumatic spinal cord injury in China: a systematic review and meta-analysis[J]. *Front Neurol*, 2023, 14: 1131791.
- [4] Ye B, Chen LB, Liu R. Diagnostic evaluation and treatment effect of acute spinal trauma and spinal cord injury complicated with multiple trauma[J]. *J Cervicodysplasia Lumbodysplasia*, 2017, 38(2): 162-165. [In Chinese]
- [5] Lee BB, Cripps RA, Fitzharris M, et al. The global map for traumatic spinal cord injury epidemiology: update 2011, global incidence rate[J]. *Spinal Cord*, 2014, 52(2): 110-116.
- [6] Pickett GE, Campos-Benitez M, Keller JL, et al. Epidemiology of traumatic spinal cord injury in Canada[J]. *Spine*, 2006, 31(7): 799-805.
- [7] Hu X, Xu W, Ren YL, et al. Spinal cord injury: molecular mechanisms and therapeutic interventions[J]. *Sig Transduct Target Ther*, 2023, 8: 245.
- [8] Hellenbrand DJ, Quinn CM, Piper ZJ, et al. Inflammation after spinal cord injury: a review of the critical timeline of signaling cues and cellular infiltration[J]. *J Neuroinflammation*, 2021, 18(1): 284.
- [9] Maas AIR, Peul W, Thomé C. Surgical decompression in acute spinal cord injury: earlier is better[J]. *Lancet Neurol*, 2021, 20(2): 84-86.
- [10] Sandhu MS, Gray E, Kocherginsky M, et al. Prednisolone pretreatment enhances intermittent hypoxia-induced plasticity in persons with chronic incomplete spinal cord injury[J]. *Neurorehabil Neural Repair*, 2019, 33(11): 911-921.
- [11] Hodgetts SI, Harvey AR. Neurotrophic factors used to treat spinal cord injury[M]//*Vitamins and Hormones*. Amsterdam: Elsevier, 2017: 405-457.
- [12] Gao LS, Peng YC, Xu WL, et al. Progress in stem cell therapy for spinal cord injury[J]. *Stem Cells Int*, 2020, 2020: 2853650.
- [13] Linker R, Gold R, Luhder F. Function of neurotrophic factors beyond the nervous system: inflammation and autoimmune demyelination[J]. *Crit Rev Immunol*, 2009, 29(1): 43-68.
- [14] Zipsier CM, Cragg JJ, Guest JD, et al. Cell-based and stem-cell-based treatments for spinal cord injury: evidence from clinical trials[J]. *Lancet Neurol*, 2022, 21(7): 659-670.
- [15] Maroufi SF, Azadnajafabad S, Pour-Rashidi A, et al. Adopting and adapting clinical practice guidelines for timing of decompressive surgery in acute spinal cord injury from a developed world context to a developing region[J]. *Acta Neurochir*, 2023, 165(6): 1401-1406.

- [16] Zhao CL, Zhou X, Qiu J, et al. Exosomes derived from bone marrow mesenchymal stem cells inhibit complement activation in rats with spinal cord injury[J]. *Drug Des Devel Ther*, 2019, 13: 3693-3704.
- [17] Ye S, Zhang JC, Liu X, et al. The expression and significance of C1QB in spinal cord injury based on proteomics and bioinformatics analysis[J]. *J Xuzhou Med Univ*, 2023, 43(5): 325-330.
- [18] Coulthard LG, Hawksworth OA, Li R, et al. Complement C5aR1 signaling promotes polarization and proliferation of embryonic neural progenitor cells through PKC ζ [J]. *J Neurosci*, 2017, 37(22): 5395-5407.
- [19] Coulthard LG, Hawksworth OA, Conroy J, et al. Complement C3a receptor modulates embryonic neural progenitor cell proliferation and cognitive performance[J]. *Mol Immunol*, 2018, 101: 176-181.
- [20] Gorelik A, Sapir T, Haffner-Krausz R, et al. Developmental activities of the complement pathway in migrating neurons[J]. *Nat Commun*, 2017, 8: 15096.
- [21] Gorelik A, Sapir T, Ben-Reuven L, et al. Complement C3 affects Rac1 activity in the developing brain[J]. *Front Mol Neurosci*, 2018, 11: 150.
- [22] Pozo-Rodríguez A, Ollaranta R, Skoog J, et al. Hyperactive behavior and altered brain morphology in adult complement C3a receptor deficient mice[J]. *Front Immunol*, 2021, 12: 604812.
- [23] Norris GT, Smirnov I, Filiano AJ, et al. Neuronal integrity and complement control synaptic material clearance by microglia after CNS injury[J]. *J Exp Med*, 2018, 215(7): 1789-1801.
- [24] Gong B, Pan Y, Zhao W, et al. IVIG immunotherapy protects against synaptic dysfunction in Alzheimer's disease through complement anaphylatoxin C5a-mediated AMPA-CREB-C/EBP signaling pathway[J]. *Mol Immunol*, 2013, 56(4): 619-629.
- [25] Stokowska A, Atkins AL, Morán J, et al. Complement peptide C3a stimulates neural plasticity after experimental brain ischaemia[J]. *Brain*, 2017, 140(2): 353-369.
- [26] Benavente F, Piltti KM, Hooshmand MJ, et al. Novel C1q receptor-mediated signaling controls neural stem cell behavior and neurorepair[J]. *eLife*, 2020, 9: e55732.
- [27] Almitairi JOM, Venkatraman Girija U, Furze CM, et al. Structure of the C1r - C1s interaction of the C1 complex of complement activation[J]. *Proc Natl Acad Sci U S A*, 2018, 115(4): 768-773.
- [28] Yates AG, Anthony DC, Ruitenberg MJ, et al. Systemic immune response to traumatic CNS injuries-are extracellular vesicles the missing link?[J]. *Front Immunol*, 2019, 10: 2723.
- [29] Carpanini SM, Torvell M, Morgan BP. Therapeutic inhibition of the complement system in diseases of the central nervous system[J]. *Front Immunol*, 2019, 10: 362.
- [30] Anderson AJ, Robert S, Huang WC, et al. Activation of complement pathways after contusion-induced spinal cord injury[J]. *J Neurotrauma*, 2004, 21(12): 1831-1846.
- [31] Qiao F, Atkinson C, Song HB, et al. The alternative and terminal pathways of complement mediate post-traumatic spinal cord inflammation and injury[J]. *Mol Immunol*, 2010, 47(13): 2215.
- [32] Peterson SL, Anderson AJ. Complement and spinal cord injury: traditional and non-traditional aspects of complement cascade function in the injured spinal cord microenvironment[J]. *Exp Neurol*, 2014, 258: 35-47.
- [33] Beck KD, Nguyen HX, Galvan MD, et al. Quantitative analysis of cellular inflammation after traumatic spinal cord injury: evidence for a Multiphasic inflammatory response in the acute to chronic environment[J]. *Brain*, 2010, 133(2): 433-447.
- [34] Hooshmand MJ, Nguyen HX, Piltti KM, et al. Neutrophils induce astroglial differentiation and migration of human neural stem cells via C1q and C3a synthesis[J]. *J Immunol*, 2017, 199(3): 1069-1085.
- [35] Dong HX, Fazzaro A, Xiang CX, et al. Enhanced oligodendrocyte survival after spinal cord injury in bax-deficient mice and mice with delayed wallerian degeneration[J]. *J Neurosci*, 2003, 23(25): 8682-8691.
- [36] Peterson SL, Nguyen HX, Mendez OA, et al. Complement protein C1q modulates neurite Outgrowth *in vitro* and spinal cord axon Regeneration *in vivo*[J]. *J Neurosci*, 2015, 35(10): 4332-4349.
- [37] Peterson SL, Nguyen HX, Mendez OA, et al. Complement protein C3 suppresses axon growth and promotes neuron loss[J]. *Sci Rep*, 2017, 7: 12904.

Submission received: 2024-02-06 / Revised:2024-03-06

补体系统在脊髓损伤后神经修复中的作用进展

张家诚¹, 叶双¹, 李从文¹, 薛淮¹, 许铁^{1,2}, 刘筱^{1,2}

1. 徐州医科大学, 江苏 徐州 221004;

2. 徐州医科大学附属医院急诊创伤中心, 江苏 徐州 221006

摘要: 脊髓损伤具有高致死率与高致残率的特点, 其治疗一直是世界性难题。随着脊髓损伤研究的深入和治疗手段的进步, 脊髓损伤患者的生存率有所提升, 但其预后仍不理想。最新研究发现, 免疫反应参与脊髓损伤后的病理变化和再生修复全过程, 其中, 补体系统在脊髓损伤的发生发展中扮演了重要角色。本文主要综述补体系统在继发性脊髓损伤及脊髓损伤后再生修复中的作用, 包括补体系统的双刃剑作用, 补体系统影响轴突再生与突触维持, 及可能存在的信号通路, 以期脊髓损伤患者提供新的治疗思路。

关键词: 脊髓损伤; 补体; 神经再生; 轴突再生; 免疫反应

中图分类号: R745.4 文献标识码: A 文章编号: 1674-8182(2024)05-0670-04

Effect progress of complement system in neural repair after spinal cord injury

ZHANG Jiacheng*, YE Shuang, LI Congwen, XUE Huai, XU Tie, LIU Xiao

* Xuzhou Medical University, Xuzhou, Jiangsu 221004, China

Corresponding author: LIU Xiao, E-mail: docliuxiao@163.com

Abstract: Spinal cord injury has the characteristics of high mortality and disability rates, and the treatment of spinal cord injury has been a worldwide problem. With the deepening of spinal cord injury research and the advancement of treatment methods, the survival rate of patients has improved, but the clinical efficacy is still not ideal. New research has found that the immune response is involved in the entire process of pathological changes and regeneration and repair after spinal cord injury. Among them, the complement system plays an important role in the occurrence and development of spinal cord injury. This article mainly reviews the role of the complement system in secondary spinal cord injury and regeneration and repair after spinal cord injury, including the double-edged sword effect of the complement system, the impact of the complement system on axonal regeneration and synaptic maintenance, and possible signaling pathways, with a view to improving the treatment of spinal cord injury, providing new treatment ideas.

Keywords: Spinal cord injury; Complement; Nerve regeneration; Axonal regeneration; Immune reaction

Fund program: Xuzhou Municipal Health Commission, Pengcheng Yingcai-Medical Young Reserve Talent (XWRCHT20220035); Key Project of Medical Science and Technology Innovation Project of Xuzhou Municipal Health Commission (XWKYHT20230055)

1 脊髓损伤的概述

脊髓损伤是指各种原因(如创伤、肿瘤压迫、腰椎结核等)导致的脊柱结构的完整性被损害,包括椎骨、椎盘、稳定脊柱的韧带及椎旁肌肉的损伤导致椎管内神经结构(脊髓和神经根)及其功能的损害,出现损伤水平及以下脊髓功能(运动、感觉、反射等)障碍^[1]。其中交通事故、高处跌落等创伤性损伤是主要原因,非创伤性脊髓损伤的具体病因报道较少^[2]。据统计,全球创伤性脊髓损伤发生率为(236~

4 187)/100万,中国的发生率为(14.6~60.6)/100万^[3]。脊髓损伤给家庭和社会带来沉重的经济负担^[4-5]。

脊髓损伤可分为原发性损伤和继发性损伤。原发性损伤主要指外力对脊髓造成的机械损伤,通常是不可逆的。继发性损伤是细胞对原发性损伤的反应结果,是以缺血、促凋亡、炎性细胞浸润和兴奋性毒性为特征的继发性损伤级联反应^[6]。因继发性损伤后复杂的炎症级联反应是决定损伤程度及患者预后的关键因素^[7]。因此目前研究主要关注于改善脊髓损伤后的炎症及免疫微环境。

DOI: 10.13429/j.cnki.cjcr.2024.05.004

基金项目: 徐州市卫生健康委彭城英才一医学青年后备人才项目(XWRCHT20220035); 徐州市卫生健康委医学科技创新重点项目(XWKYHT20230055)

通信作者: 刘筱, E-mail: docliuxiao@163.com

出版日期: 2024-05-20



QR code for English version

现阶段,临床上对于脊髓损伤的治疗方法很多,包括及时的手术减压固定,甲泼尼龙局部封闭,神经营养药物应用,干细胞移植,以及预防并发症发生等综合治疗措施^[8-10]。其中急性脊髓损伤主要通过手术治疗,限制损伤范围,尽可能减少继发性损伤,但是减压手术同时也伴随着巨大的风险^[8]。此外,因为恢复期的功能重建决定了患者的预后和生活质量。皮质类固醇可以预防脊髓损伤后的继发性损伤,并通过减少自由基氧化,增强冲动传导,改善血流,减少氧化应激和调节免疫反应,从而有助于保护脊髓的超微结构稳定。神经营养因子是控制神经元生长、存活、增殖和分化的分子,在调节免疫应答和自身免疫中也起着关键作用^[11-12]。在过去十余年中,临床试验已证实将干细胞移植到受伤脊髓中的可行性和长期安全性。并且随着研究的不断深入,目前可以通过使用生物材料来增强干细胞移植的效果,这为以后脊髓损伤的治疗提供了可行的方向^[13]。但由于脊髓损伤复杂的病理生理机制,这些治疗方法距离令人满意的临床效果仍有很长的路要走。

Zhao等^[14]通过对脊髓半切小鼠的脊髓组织细胞的高通量测序结果发现,脊髓损伤后72h,C1q、C3、C5、MAC等24种补体成分上调,且qPCR结果显示上述补体的mRNA水平也相应升高,表明在脊髓损伤急性期补体系统的表达即增加。本课题组前期研究发现,脊髓损伤患者与单纯脊柱骨折患者相比,血清补体C1q亚基BL(C1QB)水平在脊髓损伤后明显升高,且与脊髓损伤严重程度密切相关,表明血清C1QB可能是脊髓损伤潜在的血清学标志物^[15]。

2 补体系统

2.1 补体及补体系统 补体是存在于正常人和动物血清与组织液中的一组经活化后具有酶活性的蛋白质。补体系统由50多种分泌蛋白和细胞膜结合蛋白组成,通过高度有序的相互作用发挥其功能。补体级联是先天免疫系统的一个关键组成部分,通过级联酶反应迅速补充,并迅速识别、清除病原体,同时促进组织修复。在各种病理条件,补体级联失调会导致慢性炎症、持续疼痛和神经功能障碍。越来越多的证据表明,补体系统在中枢神经系统的发育,维持和恢复中枢神经系统中稳态以及调节神经可塑性中发挥重要作用^[16-20]。近年来有研究发现补体蛋白C1q可以通过介导神经干细胞表面的受体,从而促进神经干细胞的迁移与修复^[21]。这些研究证实,补体系统在脊髓损伤的发生发展中扮演了重要角色,明确其与脊髓损伤的关系可进一步揭示脊髓损伤的病理生理机制,并为其治疗带来新的希望。

2.2 补体级联的激活途径 补体级联的激活途径包括经典途径、凝集素途径和旁路途径。其中,C3a和C5a是三条激活途径中两个核心效应分子,其受体在大脑发育和神经可塑性中起着重要作用。C3a的受体是C3aR,C5a有两种受体:一种是C5aR1,该受体为G蛋白偶联促炎受体,表达于髓系起源的细胞上;另一种为C5aR2。C3a-C3aR轴在神经元迁移中具有重要作用,C5a-C5aR1轴可调节祖细胞的增殖和分化,在胚胎

期脑神经发育中至关重要^[22]。

3 补体系统与脊髓损伤

3.1 补体系统的双刃剑作用 补体途径参与机体的防御反应和免疫调节,也介导中枢神经系统损伤后的炎症反应。中枢神经系统损伤后的神经炎症是先天免疫系统激活的结果,由星形胶质细胞、小胶质细胞、内皮细胞和外周来源的免疫细胞释放的细胞因子和趋化因子介导^[23]。此外原发性中枢神经系统损伤可激活补体途径。补体途径激活介导的炎症与免疫反应是继发性损伤的核心环节,补体级联是继发性损伤后炎症反应的关键组成部分。相关实验证明C1q、C4、B因子、MAC等在脊髓挫伤区的神经元和少突胶质细胞中均有沉积,且C1q和B因子在轴突中的染色甚为明显,意味着二者可能与脊髓损伤后的轴突变性或脱髓鞘反应存在相关性^[24]。研究发现,抑制补体的活化途径可以减少动物模型中的炎症侵袭面积,减少炎症细胞和细胞因子,降低运动功能^[25]。如前所述,脊髓损伤诱导的炎症反应是继发性损伤的重要因素,其中补体途径的激活在炎症反应的发生中起关键作用^[26-27]。

然而,研究表明,补体系统在脊髓损伤模型中诱导炎症级联反应,并在促进损伤修复中起作用。Beck等^[28]发现,大鼠脊髓损伤14d后,给予C5aR拮抗剂,脊髓损伤区域的神经元脱髓鞘、巨噬细胞浸润和小胶质细胞活化增加,运动功能和组织病理学损伤增加。Benavente等^[21]发现,补体蛋白C1q可以通过介导神经干细胞表面的受体,从而促进神经干细胞的迁移与修复,改善大鼠运动功能。先天免疫的细胞和体液成分会改变人类神经干细胞(hNSC)的命运和迁移。同样有研究发现,当使用C1q+C3a治疗脊髓损伤时,PI3K/AKT途径被激活,促进了hNSC向脊髓损伤中生长。当阻断PI3K/AKT途径后,C1q+C3a无法诱导hNSC的迁移;当加入C1q Ab与C3a Ab后同样抑制了hNSC的迁移^[29]。因此,补体途径在脊髓损伤中起双重作用。一方面,补体激活可加重脊髓损伤的继发性损伤;另一方面,补体激活在脊髓损伤的一定阶段可促进损伤修复。

3.2 补体系统影响轴突再生和突触维持 脊髓损伤后的炎症反应是由一组不同的细胞和蛋白质介导的,这些细胞和蛋白质对组织学和行为恢复具有不同的、重叠的和相反的作用。尽管脊髓损伤后补体成分与轴突和髓磷脂相关性增加,目前已有相关研究证实补体蛋白可以通过激活神经干细胞的细胞表面介质促进神经的修复与运动功能的恢复,但补体蛋白是否直接影响轴突生长或神经元细胞再生尚不清楚。随着损伤由急性期进入慢性期,持续的炎症刺激和凋亡坏死细胞死亡,留下多个微囊腔,囊腔合并进一步限制了轴突再生和细胞迁移。这些微囊腔由星形胶质细胞突起紧密编织网络和硫酸软骨素蛋白聚糖(chondroitin sulfate proteoglycans, CSPGs)形成的致密纤维沉积组成,作为神经轴突生长和再生的物理和生物化学屏障,最终形成质韧的疤痕^[30]。据报道,补体C1q在体外轴突生长和脊髓损伤后轴突再生中发挥重要作用。经研究发现,C1q可增加髓鞘上的轴突长度。通过蛋白质和分子

分析发现,C1q与髓鞘中的髓鞘相关糖蛋白(MAG)直接相互作用,导致神经元中生长抑制信号的激活减少^[31]。Peterson等^[32]进行了一项背侧半切伴外周条件反射损伤实验,伤后6周时C3(-/-)小鼠与野生型C3(+/-)小鼠相比,脊髓感觉轴突再生增加了2倍。在体外实验中,与单独使用髓磷脂相比,添加C3可以使髓磷脂介导的神经突生长抑制和神经元损失增加2倍,ELISA实验显示髓磷脂丝氨酸蛋白酶裂解C3产生活性片段。将纯化的C3b添加到培养的神经元中,结果发现C3b具有C3的生长抑制和神经毒性或抗黏附活性。这些数据表明,C3在体外抑制神经突生长和神经元活力,在体内抑制轴突再生。这些研究证明补体蛋白在体外研究中确实起到了促进轴突与神经元再生的作用,但介于人体内部复杂的生理作用,补体蛋白在体内对神经再生的作用仍需要进一步的研究。

4 总结与展望

本综述总结归纳了目前脊髓损伤发生机制领域的补体系统研究现状,补体蛋白可能成为改善脊髓损伤后运动功能恢复及神经系统修复的关键治疗因子。前期研究发现,血清C1QB可能是脊髓损伤潜在的血清学标志物,但是关于补体蛋白能否促进损伤脊髓修复与再生尚未予以验证。因此未来的研究将继续致力于探索补体蛋白对脊髓损伤预后的积极作用,同时进行一系列的临床及基础研究为下一步探索提供理论基础。

利益冲突 无

参考文献

- [1] Gilbert EAB, Lakshman N, Lau KSK, et al. Regulating endogenous neural stem cell activation to promote spinal cord injury repair[J]. *Cells*, 2022, 11(5): 846.
- [2] Chen CD, Qiao X, Liu W, et al. Epidemiology of spinal cord injury in China: a systematic review of the Chinese and English literature[J]. *Spinal Cord*, 2022, 60(12): 1050-1061.
- [3] Hu YP, Li LX, Hong BX, et al. Epidemiological features of traumatic spinal cord injury in China: a systematic review and meta-analysis[J]. *Front Neurol*, 2023, 14: 1131791.
- [4] 黄睿睿,刘安诺,李伦兰,等.创伤性脊髓损伤患者婚姻满意度与创伤后成长的关系研究[J]. *中华全科医学*, 2021, 19(12): 2136-2140.
Huang RR, Liu AN, Li LL, et al. Relationship between marital satisfaction and post-traumatic growth in patients with traumatic spinal cord injury[J]. *Chin J Gen Pract*, 2021, 19(12): 2136-2140.
- [5] Lee BB, Cripps RA, Fitzharris M, et al. The global map for traumatic spinal cord injury epidemiology: update 2011, global incidence rate[J]. *Spinal Cord*, 2014, 52(2): 110-116.
- [6] Hu X, Xu W, Ren YL, et al. Spinal cord injury: molecular mechanisms and therapeutic interventions[J]. *Sig Transduct Target Ther*, 2023, 8: 245.
- [7] Hellenbrand DJ, Quinn CM, Piper ZJ, et al. Inflammation after spinal cord injury: a review of the critical timeline of signaling cues and cellular infiltration[J]. *J Neuroinflammation*, 2021, 18(1): 284.
- [8] Maas AIR, Peul W, Thomé C. Surgical decompression in acute spinal cord injury: earlier is better[J]. *Lancet Neurol*, 2021, 20(2): 84-86.
- [9] Sandhu MS, Gray E, Kochoerginsky M, et al. Prednisolone pretreatment enhances intermittent hypoxia-induced plasticity in persons with chronic incomplete spinal cord injury[J]. *Neurorehabil Neural Repair*, 2019, 33(11): 911-921.
- [10] Gao LS, Peng YC, Xu WL, et al. Progress in stem cell therapy for spinal cord injury[J]. *Stem Cells Int*, 2020, 2020: 2853650.
- [11] 王水轮,黄凌志,姜振东.抑郁症患者GDNF和NLRP3炎症小体表达水平及相关性[J]. *热带医学杂志*, 2022, 22(2): 246-250.
Wang SL, Huang LZ, Jiang ZD. The expression levels and correlation of GDNF and NLRP3 inflammasomes in patients with depression[J]. *J Trop Med*, 2022, 22(2): 246-250.
- [12] 梅露露,郑文权,陈国军,等.Neuritin对脑损伤皮层神经元凋亡及GRP78/CHOP通路的影响[J]. *热带医学杂志*, 2022, 22(3): 342-346, 362, 445.
Mei LL, Zheng WQ, Chen GJ, et al. Effects of neuritin on apoptosis of cortical neurons and GRP78/CHOP pathway after traumatic brain injury[J]. *J Trop Med*, 2022, 22(3): 342-346, 362, 445.
- [13] Zipser CM, Cragg JJ, Guest JD, et al. Cell-based and stem-cell-based treatments for spinal cord injury: evidence from clinical trials[J]. *Lancet Neurol*, 2022, 21(7): 659-670.
- [14] Zhao CL, Zhou X, Qiu J, et al. Exosomes derived from bone marrow mesenchymal stem cells inhibit complement activation in rats with spinal cord injury[J]. *Drug Des Devel Ther*, 2019, 13: 3693-3704.
- [15] 叶双,张家诚,刘筱,等.基于蛋白质组学研究和生信分析的C1QB在脊髓损伤中的表达及意义[J]. *徐州医科大学学报*, 2023, 43(5): 325-330.
Ye S, Zhang JC, Liu X, et al. The expression and significance of C1QB in spinal cord injury based on proteomics and bioinformatics analysis[J]. *J Xuzhou Med Univ*, 2023, 43(5): 325-330.
- [16] Coulthard LG, Hawksworth OA, Conroy J, et al. Complement C3a receptor modulates embryonic neural progenitor cell proliferation and cognitive performance[J]. *Mol Immunol*, 2018, 101: 176-181.
- [17] Gorelik A, Sapir T, Ben-Reuven L, et al. Complement C3 affects Rac1 activity in the developing brain[J]. *Front Mol Neurosci*, 2018, 11: 150.
- [18] Pozo-Rodriguez A, Ollaranta R, Skoog J, et al. Hyperactive behavior and altered brain morphology in adult complement C3a receptor deficient mice[J]. *Front Immunol*, 2021, 12: 604812.
- [19] Norris GT, Smirnov I, Filiano AJ, et al. Neuronal integrity and complement control synaptic material clearance by microglia after CNS injury[J]. *J Exp Med*, 2018, 215(7): 1789-1801.
- [20] Stokowska A, Atkins AL, Morán J, et al. Complement peptide C3a stimulates neural plasticity after experimental brain ischaemia[J]. *Brain*, 2017, 140(2): 353-369.
- [21] Benavente F, Piltti KM, Hooshmand MJ, et al. Novel C1q receptor-mediated signaling controls neural stem cell behavior and neurorepair[J]. *eLife*, 2020, 9: e55732.

- [22] Almitairi JOM, Venkatraman Girija U, Furze CM, et al. Structure of the C1r-C1s interaction of the C1 complex of complement activation [J]. *Proc Natl Acad Sci U S A*, 2018, 115(4): 768-773.
- [23] Yates AG, Anthony DC, Ruitenberg MJ, et al. Systemic immune response to traumatic CNS injuries-are extracellular vesicles the missing link? [J]. *Front Immunol*, 2019, 10: 2723.
- [24] Carpanini SM, Torvell M, Morgan BP. Therapeutic inhibition of the complement system in diseases of the central nervous system [J]. *Front Immunol*, 2019, 10: 362.
- [25] Anderson AJ, Robert S, Huang WC, et al. Activation of complement pathways after contusion-induced spinal cord injury [J]. *J Neurotrauma*, 2004, 21(12): 1831-1846.
- [26] Qiao F, Atkinson C, Song HB, et al. The alternative and terminal pathways of complement mediate post-traumatic spinal cord inflammation and injury [J]. *Mol Immunol*, 2010, 47(13): 2215.
- [27] Peterson SL, Anderson AJ. Complement and spinal cord injury: traditional and non-traditional aspects of complement cascade function in the injured spinal cord microenvironment [J]. *Exp Neurol*, 2014, 258: 35-47.
- [28] Beck KD, Nguyen HX, Galvan MD, et al. Quantitative analysis of cellular inflammation after traumatic spinal cord injury: evidence for a Multiphasic inflammatory response in the acute to chronic environment [J]. *Brain*, 2010, 133(2): 433-447.
- [29] Hooshmand MJ, Nguyen HX, Piltti KM, et al. Neutrophils induce astroglial differentiation and migration of human neural stem cells via C1q and C3a synthesis [J]. *J Immunol*, 2017, 199(3): 1069-1085.
- [30] Dong HX, Fazzaro A, Xiang CX, et al. Enhanced oligodendrocyte survival after spinal cord injury in bax-deficient mice and mice with delayed wallerian degeneration [J]. *J Neurosci*, 2003, 23(25): 8682-8691.
- [31] Peterson SL, Nguyen HX, Mendez OA, et al. Complement protein C1q modulates neurite outgrowth in vitro and spinal cord axon regeneration *in vivo* [J]. *J Neurosci*, 2015, 35(10): 4332-4349.
- [32] Peterson SL, Nguyen HX, Mendez OA, et al. Complement protein C3 suppresses axon growth and promotes neuron loss [J]. *Sci Rep*, 2017, 7: 12904.

收稿日期:2024-02-06 修回日期:2024-03-06 编辑:李方

(上接第 669 页)

- [31] Shi M, Wang C, Wang HH, et al. Posterior cervical full-endoscopic technique for the treatment of cervical spondylotic radiculopathy with foraminal bony stenosis; a retrospective study [J]. *Front Surg*, 2023, 9: 1035758.
- [32] Zhong ZL, Hu QF, Huang LY, et al. Unilateral biportal endoscopic posterior cervical foraminotomy: an outcome comparison with the full-endoscopic posterior cervical foraminotomy [J]. *Clin Spine Surg*, 2024, 37(1): 23-30.
- [33] Wang D, Xu JC, Zhu CY, et al. Comparison of outcomes between unilateral biportal endoscopic and percutaneous posterior endoscopic cervical keyhole surgeries [J]. *Medicina*, 2023, 59(3): 437.
- [34] Zhang P, Jin YH, Zhu B, et al. Unilateral biportal endoscopic foraminotomy and discectomy combined with piezosurgery for treating cervical spondylotic radiculopathy with neuropathic radicular pain [J]. *Front Neurol*, 2023, 14: 1100641.
- [35] Platt A, Gerard CS, O'Toole JE. Comparison of outcomes following minimally invasive and open posterior cervical foraminotomy: description of minimally invasive technique and review of literature [J]. *J Spine Surg*, 2020, 6(1): 243-251.
- [36] Ng M, Emara A, Lam A, et al. P36. Multilevel posterior cervical foraminotomy associated with increased perioperative infection rates relative to anterior cervical discectomy with fusion and cervical disc arthroplasty [J]. *Spine J*, 2022, 22(9): S143.
- [37] Franco D, Mouchtouris N, Gonzalez GA, et al. A review of endoscopic spine surgery: decompression for radiculopathy [J]. *Curr Pain Headache Rep*, 2022, 26(3): 183-191.
- [38] Choi KC, Ahn Y, Kang BU, et al. Motor palsy after posterior cervical foraminotomy: anatomical consideration [J]. *World Neurosurg*, 2013, 79(2): 405.

收稿日期:2023-10-09 编辑:王海琴